
  

  

ROK CALVI SYLWAN 2002 Nr 9 

PROTOKÓŁ 

ze 101. Zjazdu Delegatów Oddziałów 
Polskiego Towarzystwa Leśnego 

9 czerwca 2001 roku odbył się 101. Zjazd delegatów Oddziałów Polskiego Towarzystwa 
7 Leśnego w Ośrodku Szkoleniowo-Wypoczynkowym w Malinówce. Organizatorami 

Zjazdu był Zarząd Główny PTL przy współudziale Oddziału w Białymstoku oraz Regio- 
nalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Białymstoku. Zjazd otworzył przewodniczący 

Zarządu Głównego PTL prof. dr hab. Andrzej Grzywacz — serdecznie witając przybyłych 
na obrady delegatów i zaproszonych gości. Profesor Grzywacz poprosił zebranych o 

uczczenie minutą ciszy pamięć zmarłego członka Oddziału PTL w Lublinie — Władysława 

Słupczyńskiego. 

Na wniosek prof. A. Grzywacza do Prezydium Zjazdu zostali poproszeni: 

— mgr inż. Jerzy Flisykowski — przewodniczący Oddziału PTL w Poznaniu — 

gospodarz 100. Zjazdu, | 
— mgr inż. Stanisław Kułak — przewodniczący Oddziału PTL w Białymstoku — 

gospodarz 101. Zjazdu, 
— mgr inż. Jan Nowak — przewodniczący Oddziału PTL w Szczecinku — gospodarz 

następnego 102. Zjazdu. 

Ponieważ gospodarz 101. Zjazdu delegatów PTL Stanisław Kułak nie mógł przewodniczyć 
О ие z punktem regulaminu zabraniającym przewodniczenia zjazdowi członkowi Za- 

z ‘ u Głównego, prof. Grzywacz zaproponował aby obrady poprowadził mgr inż. Piotr 
rożek — wiceprzewodniczący ZO PTL w Białymstoku. Propozycję składu prezydium i 

przewodnictwo obrad przyjęto jednogłośnie. 
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acai Grzywacz przedstawił propozycję składu Komisji Wniosków i Uchwał, do której 

Wojciech Ree acy przedstawiciele z każdego Oddziału PTL: Jerzy Andrzejuk (Białystok), 
Mirosi amiński (Ciechanów), Tadeusz Chodnik (Gdańsk), Henryk Kujawa (Gorzów), 

Slaw Nowak (Katowice), Henryk Pargieła (Kielce), Stanisław Niemtur (Kraków), 
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Lucyna Gniazdowska (Krosno), Jan Kraczek (Lublin), Lesław Mateja (Łódź), Zygmunt 

Trociński (Olsztyn), Jacek Zientarski (Poznań), Tadeusz Pajek (Radom), Stanisław Kmie- 

cik (Szczecin), Henryk Dunaj (Szczecinek), Franciszek Fiutak (Toruń), Elżbieta Dmyterko 

(Warszawa), Jerzy Ochocki (Wrocław), Marek Witowski (Zielona Góra), a jej przewodni- 

czącym został Tadeusz Chodnik. 

Następnie prof. Grzywacz przekazał przewodnictwo Zjazdu Piotrowi Zbrożkowi, który 

podziękował za wybór na przewodniczącego. W skład Sekretariatu Zjazdu zapropono- 

wano: mgr. inż. Cezarego Świstaka i inż. Nadzieję Prochoruk. 

Przewodniczący obrad zaproponował program 101. Zjazdu, który został rozesłany do 

uczestników jeszcze przed zjazdem. W głosowaniu jawnym przedstawiony porządek 

obrad został przyjęty jednogłośnie. Jest on następujący: 1. Otwarcie Zjazdu, 2. Wybór 

Prezydium i Komisji Zjazdowych, 3. Odczytanie protokołu z 100. Zjazdu Delegatów 

Oddziałów, 4. Sprawozdanie Sekretarza Zarządu Głównego, 5. Sprawozdanie przewodhi- 

czącego Głównej Komisji Rewizyjnej, 6. Dyskusja, 7. Uchwalenie i wręczenie odznak 

honorowych Towarzystwa, 8. Podjęcie uchwał. 9. Wolne wnioski, 10. Zamknięcie Zjazdu. 

Г] Ad. pkt. 3. Przewodniczący Zjazdu poddał do decyzji delegatów — czy odczytać 

protokół z 100 Zjazdu. Zgłoszono propozycję, aby delegaci zapoznali się z treścić 

protokołu, który będzie zamieszczony w "Sylwanie" nr 9 z 2001 roku. Propozycjć 

przyjęto jednogłośnie. 

(] Ad. pkt. 4. Sprawozdanie Zarządu Głównego PTL za okres od 7 września 2000 

roku do 9 czerwca 2001 roku przedstawił sekretarz Zarządu Głównego PTL drinz. 

Gustaw Matuszewski. 

CJ Ad. pkt. 5. Sprawozdanie Głównej Komisji Rewizyjnej za ten sam okres złożył 

prof. dr hab. Stefan Arbatowski. 

70 proc. plus 
ania uchw | 

dnym głosić 

Przewodniczący obrad ogłosił, że na 94 delegatów obecnych było 66, tj. 

czterech członków honorowych, zatem Zjazd jest prawomocny do podejmow 

Poddano głosowaniu przyjęcie obu sprawozdań, przyjęto sprawozdania przy je 

wstrzymującym się. 

(] Ad. pkt. 6. Dyskusję rozpoczął kol. Bonifacy Hanak. Poruszył sprawy zawarto 

wstępie do albumu "Puszcza Białowieska — cztery pory roku" — Włodzimić h 

Łapińskiego, dotyczące sformułowań o nadmiernej eksploatacji I niewłaść pi 
składach upraw w Puszczy oraz przedstawił sytuację w leśnictwie niemie” kiej 

Wyjaśnienia na temat poruszanych spraw dotyczących Puszczy Białowić” 

udzielił Piotr Zbrożek. Zwrócił również uwagę na zbyt mało dan ит 

ochrony Puszczy, przede wszystkim w Internecie. Dr inż. Ryszard Kapuśc 

podziękował ZG PTL za dobór tematów sesji. Zwrócił uwagę, że leśnicy м ри je 

na ciekawe propozycje innych organizacji samorządowych lecz nić ZH 

wykorzystują. Istnieje tez pilna potrzeba, aby zagadnienia zawarte W en 

miaty swoje odzwierciedlenie w instrukcjach 1 zasadach ochrony przyrocy „biać 

winno się przywiązywać większą uwagę do znajomości przepisów, po В ей 

wiedzę na temat przedmiotu ochrony na własnym terenie. Dr A. Łabę zki z -ctwa 

uwagę na pomijanie PTL, jako organu opiniodawczego W ważnych dla lesa! 
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sprawach. Dotyczyło to głównie "Rozporządzenia o zwalczaniu szkodliwych 

owadów" do Ustawy o ochronie roślin uprawnych, które zezwala na import i 

przewóz, szczególnie ze wschodu drewna iglastego w korze przez cały rok. 

Skutkiem tego może być zawleczenie groźnych szkodników drewna — węgorka 

sosnowego, którego wykryto już na granicy w Niemczech i barczatki syberyjskiej, 
która wyrządza wielkie szkody w lasach o charakterze pierwotnym. 

Władysław Ścibisz w imieniu Świętokrzyskiego Oddziału PTL zwrócił się z prośbą do 

przedstawicieli RDLP w Białymstoku, Gdańsku, Krakowie, Szczecinie i Toruniu o uzupeł- 

nienie, a w Katowicach, Krośnie, Pile, Warszawie, Wrocławiu i Zielonej Górze o podanie 

danych dotyczących miejsc pamięci leśników do Księgi Martyrologii Leśników Polskich 

wyłożonej w Golgocie Sanktuarium w Kałkowie-Godowie i podziękował za przygotowa- 

nie materiałów RDLP w Radomiu, Poznaniu, Olsztynie, Lublinie i Łodzi. Przypomniał 

również, że patronem leśników jest św. Franciszek z Asyżu. Kolega Jerzy Flisykowski 

zaproponował powołanie zespołu, który zająłby się analizą kosztów wydawania 'Sylwana". 

Poruszył sprawę braku ogólnopolskiej strony internetowej PTL, zbyt małego wykorzysta- 
nia tej współczesnej formy obiegu publikacji i dostępu do informacji. PTL powinien 
również w większym stopniu wykorzystać wiedzę i zapał młodych ludzi do działania. 

Kolega Tadeusz Pajek wyraził uznanie dla białostockich leśników za wypracowanie form 

współdziałania leśnictwa z ochroną przyrody na przykładzie Puszczy Białowieskiej 1 
zaproponował wykorzystanie tych metod na innych obszarach. Kolega Bogdan Gieburo- 

wski wyraził także uznanie dla ZG PTL za skuteczne pozyskiwanie dotacji z zewnątrz. 

Wnioskował również, aby nie powoływać Zespołu Rzeczoznawców do wykonywania 

płatnych zleceń w celu pozyskiwania środków na działalność PTL, ponieważ taki zespół 

nie będzie miał umocowania formalnego. Profesor Grzywacz wyjaśnił, że "Sylwan" jako 
czasopismo naukowe nie jest dochodowy i zawsze udaje się pozyskać środki na jego 

wydawanie. Są też dotacje celowe. Podziękował wszystkim członkom PIL za pracę w 

oddziałach i komisjach i poinformował, że PTL zostało wybrane leśną organizacją roku 

2000. W dużej mierze przyczynił się do tego Oddział Wielkopolski — organizator 100 

Zjazdu Delegatów. 

Towarzystwo Opieki nad Zabytkami zwróciło się do PTL z prośbą o ufundowanie tablicy 

pierwszemu Dyrektorowi Lasów Rządowych i inicjatorowi wydawania "Sylwana" Juliu- 

szowi Brinckenowi ponieważ jego grób został zniszczony w czasie II wojny Światowej. 

Planuje się również wydanie katalogu miejsc pamięci narodowej (cmentarzy, pomników) 
z różnych epok, znajdujących się na terenach leśnych. Termin wykonania tych zadań zależy 

od możliwości finansowych PTL. 

Profesor Grzywacz uznał za sukces PTL i dobrej pracy leśników rozpoczęcie procedury 

przez UNESCO uznania całej Puszczy Białowieskiej za Międzynarodowy Rezerwat Bio- 

sfery. Kol. Kazimierz Szabla wyraził zaniepokojenie, że domaganie się opracowywania 

planów ochrony rezerwatów równocześnie z planami urządzeniowymi może przyczynić 

się do przerzucenia kosztów ich sporządzenia na Lasy Państwowe. 

Kolega Tadeusz Pajek wnioskował, ażeby kontynuować weryfikację rezerwatów pod 

kątem ich dalszej przydatności i celowości w uzgodnieniu z programem "Natura 2000". 

Kolega Tadeusz Pampuch stwierdził, że PTL powinien mieć możliwość udziału w pracach, 
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ocenie i negocjacjach dotyczących warunków ochrony ptasich siedlisk szczególnie w 
odniesieniu do Lasów Państwowych. 

Dr Jan Głaz zwrócił uwagę, że problemy dotyczące planowania przestrzennego wynikają 

z dostarczania do gmin i województw zbyt mało danych o lesie i gospodarce leśnej przy 
opracowywaniu planów zagospodarowania przestrzennego. 

[J Ad. pkt. 7. Przewodniczący Komisji Odznaczeń dr inż. Jan Głaz przedstawił 
propozycje przyznania odznak honorowych Towarzystwa. 

Złote Odznaki Honorowe — Oddział Katowice — Henryk Biliński, Jerzy Jamrozik, Jan 
Kolarczyk, Tadeusz Norman, Jerzy Polowczyki Witold Szozda. — Oddział Kraków — Stefan 

Kowalski, Wiesław Maciaszek, Jerzy R. Starzyk. — Oddział Krosno — Szczepan Okruch, 
Ryszard Paszkiewicz. — Oddział Lublin — Jerzy Jamróz, Tadeusz Kowal. — Oddział Łódź - 

Wojciech Stasiak, Stanisław Wojtala. — Oddział Olsztyn — Janusz Zaleski. — Oddział 

Szczecin — Andrzej Jeżyk. — Oddział Szczecinek — Andrzej Modrzejewski. — Oddział 

Świętokrzyski — Jarosław Pajdak, Krystyna Wójcik-Daniluk. — Oddział Wielkopolski - 

Tadeusz Przybylski, Zbigniew Szeląg, Jacek Zientarski. — Oddział Zielona Góra — Daniel 

Bełzecki. 

Srebrne Odznaki Honorowe — Oddział Białystok — Grzegorz M. Godlewski, Bogusław 
Orłowski, Olga Sadowska, Włodzimierz Protasiewicz, Tadeusz Witkowski. — Oddział 

Ciechanowsko-Ostrołęcki — Tomasz Dziewulski, Jaromir Skrzypecki, Tomasz Węgrzyno- 

wski. — Oddział Gdańsk — Stanisław Kwaśnik. — Oddział Katowice — Marian Grzanka, 

Edward Grzebinoga, Mirosław Niebrzydowski, Stanisław Wypych. — Oddział Kraków - 

Tadeusz Kowalski. — Oddział Krosno — Jerzy Hubicki, Zenon Szkamruk, Antoni Wiercin- 

ski. — Oddział Lublin — Michał Perz, Wiesław Więcek. — Oddział Łódź — Tadeusz 

Długołęcki. — Oddział Olsztyn — Jerzy Gałązka, Krzysztof Szczęśniak, Wojciech Wiecin- 

ski. — Oddział Szczecin — Andrzej Pyrczek, Janina Starobrzańska. — Oddział Szczecinek - 

Stanisław Walczak, Bolesław Wiśniowski, Beata Zbonikowska. — Oddział Świętokrzyski 
— Ryszard Bis, Wojciech Świątkowski. — Oddział Toruń — Edumnd Markin, Adam J. 

Przybyłowski. — Oddział Warszawa — Jolanta Rutkowska, Hanna Sternak, Barbara Szere- 

metti, Tadeusz Zachara. — Oddział Wielkopolski — Iwo Gałecki, Jędrzej Kasprzak, Malgo- 
rzata Mańka, Zbysław Thomas. — Oddział Zielona Góra — Zbigniew Maciantowicz, 

Bogdan Olejniczak. 

Przewodniczący Zarządu Głównego PTL prof. Andrzej Grzywacz wręczył wszystkim 

wyróżnionym odznaki honorowe. 

Następnie przewodniczący Komisji Wniosków i Uchwał Tadeusz Chodnik przedstawi 
101. Zjazdowi Delegatów PTL następujące wnioski: 

M 101. Zjazd Delegatów PTL, organizacji skupiającej od prawie 120 lat wielu 

wybitnych teoretyków i praktyków z zakresu ochrony przyrody, po TaZ kolejny 
podkreśla szczególne znaczenie lasów dla zachowania zasobów ojczystej przy!” 
dy. Nie ma możliwości pełnej realizacji zadań w ochronie przyrody bez udziaiu 

lasów i leśników. 
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M Zjazd Delegatów PTL uważa, że należy opracować i wdrożyć "Strategię rozwoju 

ochrony przyrody w Polsce", która zawierałaby zadania w zakresie ochrony 

obszarowej, indywidualnej oraz gatunkowej — przy uwzględnieniu środowisko- 

wych, społecznych i ekonomicznych uwarunkowań. Postulat ten kierujemy pod 

adresem ministra Środowiska. 

M Uczestnicy 101. Zjazdu Delegatów PTL zgodnie uważają, że realizacja statuto- 

wych zadań Lasów Państwowych dotyczących ochrony przyrody — określonych 

w ustawie o ochronie przyrody i ustawie o lasach, a także w dyrektywach Unii 

Europejskiej (tzw. habitatowej i ptasiej) dążących do wytypowania europejskiej 

sieci ekologicznej NATURA 2000 — wymaga opracowania zasad, sposobów 1 

metod czynnej ochrony przyrody w lasach. Powinno to znaleźć wyraz w noweli- 

zowanych zasadach oraz instrukcjach z zakresu urządzania, hodowli i ochrony 

lasu. Postulat ten kierujemy pod adresem dyrektora generalnego Lasów Państwo- 

wych. 

M Zjazd Delegatów PTL uważa, że planowanie przestrzenne jest jednym z głównych 

narzędzi ochrony przyrody. Aktualne przepisy prawne w tym zakresie nie są 

zadowalające i wymagają zmian. Chodzi o strategię zagospodarowania prze- 

strzennego poszczególnych regionów i całego kraju. Postulat ten kierujemy pod 
adresem Prezydium Sejmu RP. | 

M Uczestnicy 101. Zjazdu Delegatów PTL postulują, aby opracowywanie planów 
ochrony rezerwatów w lasach mogło odbywać się równocześnie z planami urzą- 
dzania lasu i aby plany te obowiązywały w takich samych terminach. Postulat ten 

kierujemy pod adresem ministra Środowiska. 

M Zjazd Delegatów PTL uznaje za celowe i uzasadnione podjęcie starań o noweli- 

zację ustawy o ochronie gruntów rolnych i leśnych w części dotyczącej rekulty- 

wacji gruntów na obszarach szkód górniczych. 

M Zjazd Delegatów PTL jest zaniepokojony malejącymi nakładami budżetowymi 1 
samorządowymi na ochronę przyrody w naszym kraju. Zaniepokojenie to należy 

przekazać do ministra Środowiska. 

M Zjazd zobowiązuje Zarząd Główny PTL do wystąpienia do odpowiednich władz 
o uwzględnienie Polskiego Towarzystwa Leśnego jako organu opiniodawczego w 

żywotnych sprawach dla polskiego leśnictwa. Dotyczy to szczególnie przygoto- 

wywanego projektu Rozporządzenia Ministra Rolnictwai Rozwoju Wsi w sprawie 
zwalczania szkodliwych organizmów, sankcjonującego import i przewóz przez 

nasz kraj drewna w korze przez cały rok. 

Ш 101. Zjazd Delegatów PTL składa serdeczne podziękowania dyrektorowi RDLP 

Białystok, dyrekcji Wigierskiego Parku Narodowego, białostockiemu Oddziałowi 

PTL oraz ich współpracownikom za wzorowe przygotowanie Zjazdu i zapewnie- 
nie świetnych warunków bytowych dla jego uczestników oraz za bogaty i intere- 

sujący program objazdu terenowego. 

Wnioski przyjęto jednogłośnie. 
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Na zakończenie prof. Grzywacz zaproponował, aby Komisja Wniosków obradowała przed 
zjazdem, po to, aby na zjeździe można było wprowadzać jedynie poprawki. Zwrócił uwagę 
na ciekawą prezentację nadleśnictw w terenie. Podziękował dyrekcji białostockiej i Od- 
działowi PTL w Białymstoku za organizację 101. Zjazdu Delegatów i zaprosił na 102. 
Zjazd, który odbędzie się prawdopodobnie we wrześniu 2002 roku w Kołobrzegu. 

Przewodniczący Zjazdu Piotr Zbrożek zamknął obrady. 

Protokół sporządzili: 
inż. Nadzieja Prochoruk, 
mgr inż. Cezary Świstak 
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